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عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران معتقد است وضعیت 
نابسامان بازار ارز و سیاست های اشتباه بانک مرکزی، صادرات را 

فلج کرده است.
فرهاد فزونی در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: برخی به دنبال دلایل 
اقتصادی برای تنش ها در بازار ارز هستند، در حالی که اصلا اینگونه نیست 
و این اتفاقات دلایل اقتصادی ندارد. این رفتارهای ناهماهنگ بانک مرکزی 

است که باعث این تنش ها می شود.
وی افزود: کسی نمی داند که بانک مرکزی چه کاری می خواهد انجام 
دهد. قیمت دلار بالا می رود بعد رئیس کل بانک مرکزی اعلام می کند که 
»قیمت ارز پایین می آید و به مردم توصیه می کند که دلار نخرند« سپس 
قیمت ارز حدود پنج درصد از مقداری که افزایش پیدا کرده پایین می آید 
و رئیــس بانک مرکزی می گوید که »قیمت ارز پایین آمد«؛ این اتفاق به 

طور مداوم رخ داده است.
عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: وضعیت بازار ارز 
اقتصاد را دچار تشنج کرده است. امروز گفته می شود که صادرات مان نسبت 
به گذشته پایین آمده است ولی باید پرسید که چرا صادرات ما باید با این 
وضعیت ارزی رشد داشته باشد؟ وقتی قیمت دلار بالا می رود قیمت یک کالا 
هم به تناسب آن بالا می رود.فزونی تصریح کرد: یک صادرکننده می خواهد 
کالایی را بخرد و در خارج بفروشــد و دلارش را به ایران برگرداند و آن را 
در  داخل بفروشد اما رئیس بانک مرکزی می گوید که »قرار است قیمت 
دلار پایین بیاید«، در این شرایط برای صادرکننده صادرات صرفه اقتصادی 
نخواهد داشت؛ بنابراین صادرات ما فلج می شود.عضو هیئت نمایندگان اتاق 
بازرگانی ایران درباره وعده تک نرخی شدن ارز گفت: رئیس بانک مرکزی 
تا به حال چندین بار وعده تک نرخی شدن دلار را داده است. هر سال این 
موضوع تکرار شــده اما عملی نشده است. اگر نمی توانند دلار را تک نرخی 
کنند بگویند که نمی توانیم این کار را انجام دهیم. اصلا مشــخص نیست 
که چرا بانک مرکزی این کار را انجام نمی دهد؟! کشــوری که 15 میلیارد 

دلار تراز مثبت در دلار دارد باید بتواند دلار را تک نرخی کند.

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی:

سیاست های اشتباه ارزی 
صادرات را فلج کرده است

گروه اقتصادی-
بــا وجود وعده های مکــرر بانک مرکزی 
برای کاهش قیمــت دلار، این ارز خارجی به 
رکوردشکنی های خود ادامه داد و روز گذشته 

به 4800 تومان هم رسید. 
به گزارش خبرنگار کیهان، فضای بازار ارز طی دو 
روز اخیر به قدری ملتهب شده که تعدادی از مردم را 
برای خرید دلار تهییج کرده است، بر همین اساس 
دیروز صرافی ها به دلیل نوســان بالای دلار، قیمت 
این ارز را از پشــت شیشه های خود کنار گذاشتند 
و دلالان هم قیمت های متفاوتی مطرح می کردند. 

از ســوی دیگر، بانک مرکزی دیروز در اقدامی 
عجیب و در نوع خود بی سابقه به فروش ارز به قیمت 
4725 تومان می کرد که این نرخ مشتری های زیادی 
داشت و عده ای با در دست داشتن کپی کارت ملی 
خــود به دنبال خرید دلار های مذکور بودند. این در 
حالی بود که  در بازار نرخ دلار در حدود 4800 تومان 
معامله می شد. نرخ دلار با ثبت این رقم، گران ترین 
قیمت خود و رکورد کم ارزش ترین پول ملی کشورمان 
را به ثبت رســاند. در حال حاضر شرایط بازار نشان 
می دهد احتمال افزایش بیشــتر قیمت دلار وجود 
داشته و مشخص نیست چه سرانجامی برای این نرخ 
رخ خواهد داد. در همین راستا، یکی از دلال های ارز 
خیابان منوچهری در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
کیهــان گفت: این افزایــش، کار خود دولت بوده و 

گزارش کیهان از بازار ارز

افزایش لحظه ای قیمت دلار در سایه سیاست های پسابرجامی دولت

به دلیل کمبود های مالی آن در شــب عید صورت 
گرفته است. 

نکتــه مهم در این میان فــروش دلار با قیمت 
جدیدی از سوی بانک مرکزی بود، چرا که این نهاد 
با قیمت گذاری هر دلار 4725 تومان، نرخ ســومی 

علاوه بر نرخ رسمی و نرخ بازار ارائه کرد! 
با این وجود، یکی از دلالانی که با کیهان صحبت 
می کــرد، تلاش بانک مرکزی برای کاهش قیمت را 
کاملا بی اثر دانســت و گفت: مگر با عرضه تنها دو 
هزار دلار؛ چه تاثیری می توان در بازار ایجاد کرد؟ 

گفتنی است، طی سه هفته اخیر، سیف )رئیس 

کل بانک مرکزی( ســه بار وعده کاهش نرخ ارز را 
داده بود، اما انگار هر بار که این وعده را می داد، بازار 
در جهــت عکس آن حرکت می کرد. چنانچه وقتی 
سیف در 28 دی ماه وعده کاهش نرخ ارز را داد تنها 
به فاصله دو روز، نرخ ارز از 4500 تومان رد شــد و 
با تاکید های دوباره و ســه باره وی بر کاهش قیمت 

دلار، این نرخ باز هم افزایش یافت.
روز گذشته هم دلار با افزایش قیمت قابل توجهی 
به کانال چهار هزار و 700 تومان وارد شد و تا چهار 
هزار و 800 تومان هم بالا رفت، این در حالی است که 
این نرخ روز قبل از آن هم از کانال چهار و 600 تومان 

عبور کرده بود، به عبارت دیگر تنها در دو روز اخیر 
حدود 200 تومان به قیمت دلار اضافه شده است!! 
تنش های ارزی بگونه ای گسترده شده که بسیاری 
از خبرگزاری ها هم به این موضوع واکنش نشان داده 
اند؛ به عنوان نمونه خبرگزاری مهر در این باره نوشته 
است: »اکنون دیگر دولت محمود احمدی نژاد نیست 
که شب بخوابیم و صبح بیدار شویم و نرخ ارز با جهش 
مواجه شده باشد. این دولت حسن روحانی است که 
این روزها دستاورد مدیریتش در بازار ارز، سرگیجه 
شدیدی برای فعالان اقتصادی رقم زده و هر چه هم 
که پیش می رود پس لرزه های نااطمینانی آن بیشتر، 

فضای اقتصادی کشور را متاثر می کند.« 
جالب تر اینکه خبرگزاری فارس از ورود خانم های 
خانه دار هم برای خرید دلار خبر داد و نوشت: »نکته 
جالب در میان انبوه جمعیت در مقابل صرافی های 
توزیع کننده دلار این است که اغلب خریداران دلالان 

و خانم های خانه دار هستند.«
این اتفاقات در شــرایطی صورت گرفته که چند 
شــب پیش عباس عراقچی معاون وزیر امورخارجه 
ایران در رسانه ملی اعلام کرد که نقل و انتقال پول به 
داخل کشور به روانی صورت می گیرد و هیچ مشکلی 

در این رابطه نیست و وضعیت کاملا پایدار است. 
حال باید پرسید اگر مشکلی در ورود ارز به کشور 
وجود ندارد پس چرا این ارز ها به بازار عرضه نمی شوند 

تا قیمت کنترل بشود؟ 

در پاسخ به پرسش خبرنگار کیهان مطرح شد

زنگنه: شک نکنید در مسائل بانکی هنوز تحریم هستیم
 ولی ربطی به برجام ندارد!

وزیر نفت با اذعان به وجود مشــکل در انتقال 
پول های ناشی از فروش نفت نزد برخی از مشتریان 
اصلی کشــور، تأکید کرد که این مشکلات ربطی به 

برجام ندارد!
بیژن زنگنه دیروز در یک نشســت خبری در پاسخ به 
ســؤال خبرنگار کیهان، درباره اینکه مگر قرار نبود مشکل 
نقل و انتقال پول در برخی کشــورها از جمله چین و کره 
بعد از برجام حل شود و یا اینکه دو سال فرصت کمی برای 
تحقق این موضوع بوده است؟ پاسخ داد: مشکل این پول ها 
ربطی به برجــام ندارد. اینها مربوط به تحریم ها یا اقدامات 

محدودکننده آمریکاست!
وی در ادامه با این ادعا که »الان از نظر قانونی هیچ بانکی 
یا شرکتی برای کار با ما ممنوعیت ندارد«، گفت: اما برخی 
بانک ها ســهام آمریکایی دارند و با ما کار نمی کنند، برخی 
دیگر هم هســتند که سهام آمریکایی ندارند ولی مبادلات 
دلاری آنها زیاد است و ریسک نمی کنند با ایران کار کنند.

وزیــر نفت ســپس مدعی شــد: اگر برجــام نبود، نه 
می توانســتیم اینقدر نفت بفروشــیم و نه شش فاز پارس 
جنوبی را داشــته باشیم. ستاره خلیج فارس را هم نداشتیم 
چون بسیاری از تجهیزات آن قفل بود و بعد از برجام آزاد شد.
بــه گفته زنگنه، »ما تحریم هایی داریم که آمریکا به ما 
تحمیــل کرده و لذا خود بانک هــا پای کار نمی آیند. چون 
می گویند جریمه می شــویم و لذا به دردســر آن نمی ارزد. 
 ،FATF ،یک سری مشکلات نیز مربوط به تحریم های اولیه
پولشــویی و... است که باید حل شوند وگرنه، نمی شود کار 

کرد.«
در مسائل بانکی گیر داریم!

وی تصریح کرد: شک نکنید که در مسائل بانکی هنوز 
گیر داریم. از قول من بنویسید که ما در مسائل بانکی گیر 
داریــم، البته این موضوع ربطی به برجام ندارد و مربوط به 

بقیه مسائل است)!(

زنگنه تأکید کرد: کسی نمی تواند کارت بانکی با خودش 
به خارج از کشور ببرد و لذا همه تقاضا برای پول نقد شکل 
می گیرد و باعث فشــار به بانک مرکزی می شود. یک روابط 
ساده بانکی هم نمی شــود برقرار کرد. ما در ترکیه و چین 
مشکل مبادلات بانکی داریم و حتی عراق کوچکترین تعامل 
بانکی با ما نمی کند. اینها ربطی به برجام ندارد بلکه مربوط 

به روابط بانکی است. 
وزیر نفت دولت روحانی البته توضیح نداد که طبق برجام 
قرار بود تمامی تحریم ها اعم از بانکی و غیره برداشته شود.

زنگنه در ادامــه اظهار کرد: البته پول ما در چین قفل 
نیست اما وقتی قرار است به حساب ذینفع دیگری منتقل 
شود، باید مسیر پیچیده ای را طی کند که چهار پنج درصد 
هزینه دارد. قبلا دسترسی به پولمان نداشتیم در حالی که 
الان دسترسی داریم ولی ریزش دارد.وی در پاسخ به سؤال 

دیگری با تاکید بر این که ایران در هیچ کشوری پول بلوکه 
شده نفت ندارد، افزود: ایران از هند 2400 میلیون یورو طلب 
داشت که ۹00 میلیون یوروی آن پرداخت شده و مابقی پول 
هم طبق روند روشن و مشخصی قرار است پرداخت شود.

وزیر نفت ادامه داد: در چین پول نفت ایران قفل نشده 
اســت، بلکه پول ها در بانکی می رود که خروج آن برای ما 
هزینه دارد. بارها در این زمینه مذاکرات سیاسی کرده ایم، 
اما حل نشده است. به غیر از این دو موضوع پول نفت ایران 

در هیچ کشور دیگر قفل نشده است.
وی درباره مشکلی که پول های ایران در کشور عمان دارد 

هم اظهار کرد که این مورد مربوط به بانک مرکزی است!
نظر وزارت اطلاعات مهم است!

موضوع دیگری که خبرنگار کیهان از وزیر نفت پرسید، 
درباره اظهاراتی منســوب به زنگنه بود که پس از کشــف 

اختــلاس 100 میلیارد تومانی یکی از مدیران وزارت نفت، 
گفتــه بود »مدیران دو تابعیتی که قوه قضائیه معرفی کند 
را برکنار می کنم«. خبرنگار ما در رابطه با اختلاف نظر قوه 
قضائیه و وزارت اطلاعات بر ســر مدیران دوتابعیتی پرسید 
که »اگر وزارت اطلاعات نظرش با قوه قضائیه متفاوت بود، 

شما باز هم مدیران دو تابعیتی را برکنار خواهید کرد؟!«
اما زنگنه درباره این موضوع گفت: این ســخنان از من 
نقل شده ولی یادم نمی آید چنین حرفی زده باشم)!( وظیفه 
قوه قضائیه نیســت که این موارد را اعلام کند. دادستان به 
درستی این موضوع را اعلام کرده اند و وزارت اطلاعات باید 
این موضوع را اعلام کند. وی تأکید کرد »نظر وزارت اطلاعات 
در این زمینه کافی و لازم است«.گفتنی است بین قوه قضائیه 
و وزارت اطلاعات درباره حضور مدیران دوتابعیتی در دولت 
اختلاف نظر وجود دارد و وزیر اطلاعات معتقد اســت مدیر 

دو تابعیتی در دولت نداریم!
زنگنه همچنین در پاسخ به پرسش دیگری درباره این 
موضــوع، اظهار کرد: فردی که اختلاس کــرده فرار کرده 
اســت و قوه قضائیه در حال پیگیری این موضوع است. من 
تاکنون در طول کارم ندیدم کسی در وزارتخانه ها از خزانه 

شرکت دزدی کند!
اقدامات ترامپ بی تأثیر نیست

زنگنه در ادامه این نشســت با  اشاره به مذاکرات صورت 
گرفته با شــرکت توتال فرانسه گفت: به نظر می رسد توتال 
در امر توسعه فاز 11 پارس جنوبی بسیار جدی است و من 

امیدوارم این شرکت به تعهدات خود عمل کند.
وی در ادامه درباره کارشــکنی آمریکایی ها نیز عنوان 
کرد: با این حال آقای ترامپ نیز تلاش می کند که شــرایط 
ایران را بی ثبات کند، همین که هر چند ماه یکبار برجام را 
تعلیق می کند، باعث بی ثباتی می شــود و من به نظرم این 
تصمیمات ترامپ می تواند مشکلاتی را برای ما ایجاد کند، 

ولی ما کار خود را انجام می دهیم!

قیمت )به تومان(نوع سکه
1/526/000سکه تمام طرح جدید
1/476/000سکه تمام طرح قدیم

747/000نیم سکه
450/000ربع سکه

2۹7/000گرمی
148/300هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
4/800دلار
6/028یورو
6/770پوند

1/304لیر ترکیه
1/317درهم امارات

وزارت اقتصادی و دارایی در گزارشی نوشت:  
دو میلیون واحد به خانه های خالی از سال 8۵ تا 
سال ۹۵ اضافه شده و علی رغم قانون، وزارت راه 
و شهرسازی بیش از دو سال و نیم است سامانه 

ملی املاک و اسکان را ایجاد نکرده است.
 دفتــر تحقیقات و سیاســت های مالی معاونت 
اقتصادی وزارت اقتصاد، در رابطه با مالیات بر خانه های 
 خالی و برآورد ظرفیت درآمدی آن گزارشی ارائه کرد.

در بخشــی از این گزارش آمده اســت: بررسی روند 
خانه های خالی در کشــور طی سال های 1385 الی 
13۹5 حاکی از آن است که نرخ واقعی خانه های خالی 
در کشــور از رقم 4/2 درصد در سال 1385 )معادل 
633 هزار واحد خالی( به 8/3 درصد در سال 13۹0 
)معادل 1/6 میلیون واحد خالی( و 11/3 درصد  در 
سال 13۹5 )معادل 2/6 میلیون واحد خالی( افزایش 

یافته است.
این در حالی است که نرخ طبیعی خانه های خالی 
طی دوره زمانی مذکور، براســاس محاسبات گزارش 
حاضر که به کمک مدل ســازی های اقتصادســنجی 
برآورد شده است، معادل چهار درصد است. بنابراین 
می توان اذعان داشــت که در شرایط حاضر، شکاف 
قابل توجهی بین نرخ طبیعی و نرخ واقعی خانه های 
خالی در بازار مســکن ایران وجود دارد )حدود هفت 
واحد درصد اختلاف( و این شــکاف در گذر زمان در 

حال افزایش است. 
بــر این اســاس، مالیات بر خانه هــای خالی در 
چارچوب اصلاحات قانون مالیات  های مستقیم مصوب 
13۹4 و در قالب حکم ماده )54( مکرر وضع شــد. 
مطابق حکم این ماده، واحدهای مســکونی واقع در 
شــهرهای با جمعیت بیش از یکصد هزار نفر که به 

استناد ســامانه ملی املاک و اسکان کشور )موضوع 
تبصره 7 ماده 16۹ مکرر این قانون( به عنوان »واحد 
خالی« شناسایی می شوند، از سال دوم به بعد مشمول 

مالیات به نسبتی از مالیات بر اجاره خواهند شد.
مالیات بر خانه  های خالی تا پایان ســال 1380 
بموجــب مــواد )10( و )11( قانــون مالیات هــای 
مســتقیم مصوب 1366 أخذ می  شــد، اما با توجه 
به برخی اشــکالات مربوط به شناســایی خانه  های 
خالی و ارزش گــذاری در چارچوب اصلاحات قانون 
 مالیات های مســتقیم در ســال 1380 لغو شــد.  

کارآمدبودن ابزار مالیات بر خانه های خالی مســتلزم 
رفــع چالش های مترتب بر وصــول این نوع مالیات 
خواهد بود. در این ارتباط یکی از مهم ترین چالش های 
اجرای این نوع مالیات، مقوله شناسایی خانه های خالی 
است. اگرچه در راستای رفع این چالش بر شناسایی 

خانه  های خالی توســط سامانه ملی املاک و اسکان 
کشور )موضوع تبصره 7 ماده 16۹ مکرر قانون اصلاحی 
مالیات های مستقیم مصوب 13۹4/4/31( و ایجاد این 
سامانه طی شش ماه پس از تصویب این قانون تاکید 
شده است، ولی تاکنون این سامانه توسط وزارت راه 

و شهرسازی راه اندازی نشده است.
نکته دیگــر در این خصوص آنکه انتظار می رود 
حتی در صورت راه اندازی این ســامانه اطلاعاتی، تا 
حدود زیادی چالش مربوط به شناســایی خانه  های 
خالــی باقی خواهد ماند. زیرا در حکم تبصره مذکور 
جهت ایجاد این ســامانه بر نقش ویژه شــهرداری ها 
و همچنیــن دیگر دســتگاه  های دارنــده اطلاعات 
املاک نظیر شــرکت-های آب، برق و گاز منطقه  ای 
و شــرکت  های پســت و مخابرات در  امر شناسایی 

خانه های خالی تأکید نشده است.

وزارت امور اقتصادی و دارایی:

وزارت شهرسازی در ۲ سال و نیم اخیرسامانه ملی املاک را معطل گذاشته است

رئیــس کل گمرک از فرار مالیاتی 12هــزار میلیاردتومانی برخی 
واردکنندگان با سوءاستفاده از کارت های بازرگانی خبرداد.

فرود عسگری دیروز دریک نشست خبری در پاسخ به سؤال خبرنگار کیهان 
مبنی بر شفاف ســازی درباره آخرین وضعیت کارت های بازرگانی یکبار مصرف 
گفت: تا سال ۹3 چیزی به نام کارت یکبار مصرف وجود نداشت، چون ردیابی 
نمی شد پس از استقرار ســامانه گمرک متوجه شدیم که شخصی همزمان از 
چند گمرک کشــور کالا ترخیص کرده یا چند نوع کالا وارد می کند. سؤال ما 
این بود که این واردکننده یا تاجر چه کسی است که همزمان از غرب و شرق و 
جنوب کشور کالا وارد می کند که این موضوع از سوی گمرک به متولی صدور 
کارت های بازرگانی یعنی اتاق بازرگانی و وزارت صنعت و تجارت گزارش شد و 

مباحث آن در حال پیگیری است.
رئیس کل گمرک با  اشــاره به پیشنهادات این ســازمان برای حل مشکل 
کارت های بازرگانی تصریح کرد: پیشنهاد ما این است که متقاضیان کارت های 
بازرگانی حداقل باید 3 سال سابقه واردات داشته باشند و سال اول هم بیشتر 
از 500 هزار دلار نتوانند وارد کنند همچنین رتبه بندی کارت ها مد نظر باشد. 
وی با بیان اینکه هنوز در حال پیگیری موضوع کارت های بازرگانی هستیم 
ولی ما در این باره فقط مجری هستیم افزود :با سامانه گمرکی توانستیم امسال 
4مورد تخلف درباره کارت های بازرگانی از گمرک نوشهر مازندران کشف کنیم.
عسگری خاطرنشان کرد: باید در رابطه با کارت ها مشخص شود چه تاجری 
در چه رشــته ای می تواند واردات انجام دهد، زیرا گمرک نیز در وصول حقوق 
دولت زیان می کند و سازمان امور مالیاتی هم اخیرا اعلام کرده که از محل این 

کارت ها 12 هزار میلیارد تومان ضررکرده است.
وی یادآور شد: اکنون بازبینی کالاها به لحظه انجام می شود و اظهارنامه هایی 

را که احساس کنیم، مورد دارد سریع بررسی می شود.
عسگری با  اشاره به اینکه تخلفات با روند تغییرات و سیستمی شدن فرایند 
تجار کم شده است، گفت: علاوه  بر آن گروه پایش برای نظارت و کنترل داریم، 
تخلفات آنچنانی در سال جاری وجود نداشته، اما همچنان بحث کم اظهاری و 

اختلاف میان ارزش کالا وجود دارد.
وی رقم کم اظهاری در سال جاری را ۹0 میلیارد تومان اعلام کرد.

معاون وزیر اقتصاد در پاسخ به سؤال فارس درباره آخرین وضعیت پرونده 
تخلفات شرکت های لوازم خانگی ال جی و سامسونگ گفت: راجع به شرکت های 
ال جی و سامسونگ مبالغ مورد موضوع را محاسبه و به شرکت های نامبرده ابلاغ 
کرده و معتقدیم صلاحیت رسیدگی به پرونده این دو شرکت کمیسیون تجدید 
نظر و بدوی و پس از آن دیوان عدالت اداری اســت و اختلاف نظری بین ما و 
وزارت صمت بود، این وزارتخانه خود را متولی تشخیص طبقه بندی کالا می داند، 
از طرفی گمرک عضو این کنوانسیون بوده که در همین رابطه معاونت حقوقی 

نظر داد، اما نظر قطعی نداده و گمرک نیز باید نظر دهد.
عسگری همچنین با  اشاره به حجم تجارت خارجی غیر نفتی ایران در 10 
ماهه امســال اظهار داشت: تجارت خارجی در این مدت 80 میلیارد دلار بوده 
که از آن میزان 37 میلیارد دلار ســهم صادرات با رشــد 1/7 درصد نسبت به 
مدت مشــابه سال قبل بوده و 42 میلیارد و 800 میلیون دلار حجم واردات با 

رشد 21/۹ درصدی همراه بوده است.

رئیس  کل گمرک در پاسخ به سؤال کیهان مطرح کرد:

فرار مالیاتی 12هزارمیلیارد تومانی 
برخی  واردکنندگان

 با سوءاستفاده از کارت های بازرگانی

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه ایران اولین تولیدکننده 
فولاد اسفنجی در جهان است، گفت: تولید آهن اسفنجی از 1۹ میلیون 
تن شروع شد و با توجه به ظرفیت  های در پیش رو، از مرز 21 میلیون 

تن عبور خواهد کرد. 
محمد شریعتمداری دیروز در حاشیه آیین بهره برداری از طرح های فولادی 
و نیروگاهی چادرملو اردکان افزود: در ابتدای پیروزی انقلاب ایران، تنها معدن 
چغارت بافق در استان یزد فعال بود، که هم اکنون یکی از فعال ترین معادن 

ایران است که ظرفیت آن 500 هزار تن است. 
وی با بیان اینکه در حال حاضر تولید فولاد خام، به مرز 33 میلیون تن 
رســیده ، و در جایگاه چهاردهم جهانی قرار داریم، یادآور شــد: تولید فولاد 
ایران در سال 13۹۹ به 300 میلیون تن افزایش پیدا می کند و جایگاه جهانی 

ایران نیز ارتقا خواهد یافت. 
وزیــر صنعت در ادامه تولید مس کشــور را در ابتــدای پیروزی انقلاب 
اســلامی ، صفر ذکر کرد و گفت: هم اکنون به 400 هزار تن رسیده که این 

عدد مایه افتخار است. 
وی اضافه کرد: در تولید فلز روی هم که ذخایر ارزشــمندی است تولید 

صفر بود اما امروز با 450 هزار تن در جایگاه خوبی قرار داریم. 
وزیر صنعت با بیان اینکه تولید آلومینیوم در مدت مورد نظر 120 هزار 
تــن بود، اکنون به 500 هزار تن افزایــش یافته اظهار کرد: همچنین تولید 
کاشــی در بدو پیروزی انقلاب 6 میلیون مترمربع بود که هم اکنون به 550 
میلیون مترمربع رسیده است. شــریعتمداری ادامه داد: تولید سیمان ایران 
هشــت میلیون تن بود که اکنون به 85 میلیون تن رسیده و با طرح های در 

دست اجرا به زودی به 140 میلیون تن افزایش می یابد. 
عضو اقتصادی دولت دوازدهم اظهار کرد: تولید شیشــه جام در کشــور 
180 هزار تن بود که هم اکنون به یک  میلیون و 600 هزار تن رسید و تولید 
ظروف شیشه ای نیز در سال 57 از 50 هزار تن به 750 هزار تن افزایش یافت. 
وی ادامه داد: با افتتاح واحد ذوب چادرملو اردکان ظرفیت زنجیر فولاد 
ایران به 1۹5 میلیون تن رسید و از 33 میلیون تن ظرفیت تولید فولاد خام 

کشور گذشت و در زنجیره تولید فولاد خام قرار داریم. 
عضو دولت دوازدهم در ادامه تصریح کرد: در ۹ ماهه ســال ۹6 بیش از 
شش میلیون تن فولاد خام و محصولات فولادی به جهان صادر شد که 50 
درصد نســبت به مدت مشابه سال قبل افزایش دارد، در صورت دستیابی به 
تولید 55 میلیون تن فولاد خام در ســال 1404، باید میزان صادرات به 15 
میلیون تن افزایش یابد. وزیر صنعت با بیان اینکه هیچ نگرانی برای رسیدن 
به ظرفیت 55 میلیون تن فولاد پیش بینی شده در برنامه توسعه کشور وجود 
ندارد، تأکید کرد: باید در تولید سنگ آهن قدم های اساسی برداشته شود تا 
در آینده  ای نزدیک به مرز 160 تن برسد. شریعتمداری افزود: با وجودی که 
رشد جهانی تولید فولاد در سال 2016 ، یک درصد بود ، این عدد در ایران 
11 درصد و در سال 2017 هم در ایران 22درصد بوده است. وی با  اشاره به 
برخی ظرفیت های یزد در حوزه معدنی گفت: 50 هزار کیلومترمربع عملیات 
اکتشــافی در استان انجام  شد و با توجه به کشف ظرفیت های جدید معدنی 
و رتبه نخســت سازمان صنعت در کشور ،این مسئله بیانگر آینده مطلوب و 
روشن و رسیدن یزد به رتبه نخست در ذخایر معدنی است. وی همچنین از 
وجود یکهزار و 500 واحد جدید نیمه تمام با 60 درصد پیشرفت کار و تأثیر 
آنها در رشد  اشتغال استان و افزایش 13/5درصدی تعداد جوازهای صنعتی 

صادر شده در استان خبر داد. 

گروه اقتصادی-
طی روزهای اخیر انتقادات تعدادی از مردم نسبت به افزایش زمان 
مسدود شدن پول ناشی از معاملات روزمره مغازه داران افزایش یافته 

است. 
به گزارش خبرنگار کیهان، طی چند روز اخیر اتفاقی بدون ســر و صدای 
رســانه ای رخ داد که البته نارضایتی کسبه و فعالان بازار باعث شد تا خبر آن 

به بیرون هم درز کند. 
چند روز پیش یکی از فعالان بازار در تماس با کیهان از افزایش زمان انتقال 
وجه به حســاب کسبه خبر داد و گفت: زمان واریز پول از چهار ساعت به 24 
ساعت رسیده است. به عبارت دیگر پس از هر تراکنش بانکی در مغازه ها، پول 

مشتریان یک روز بعد به حساب مغازه دار ریخته می شود. 
ضمن اینکه فرد دیگری با ارســال پیامی برای کیهان نوشت: »بانک ها در 
اقدامی جدید اعلام کرده اند سیســتم شاپرک )کارتخوان مغازه ها( فقط یکبار 
در روز پول مغازه داران را به حسابشان واریز می کند.« یعنی یکبار در روز واریز 
صورت گرفته و پس از آن هر چقدر تراکنش صورت بگیرد، در آن روز به حساب 

مغازه دار منتقل نمی شود. 
مشکلات مربوط به تراکنش محدود به چنین مواردی نبوده و فرد دیگری در 
تماس با خبرنگار کیهان گفته است: من بدون اطلاع خودم 1/5 میلیون تومان از 
حسابم کم شد و در پی اعتراض به این موضوع، اعلام کردند تا 72 ساعت آینده 
بر خواهد گشت، با این وجود در زمان بازگشت وجه، 700 تومان بابت تراکنش از 
اصل مبلغ کم شده است!یکی دیگر از مخاطبان کیهان که روز گذشته به پمپ 
بنزین مراجعه نموده، اعلام کرد که دستگاه های پرداخت الکترونیک جمع آوری 
شــده بود و متصدیان دستگاه های نازل اظهار می کردند که به علت اینکه 72 
ساعت بعد از پرداخت مشتریان، پول به حساب مان می آید، دستگاه ها را جمع 
کرده ایم.برخی مغازه داران نیز به همین علت دستگاه های کارتخوان را خاموش 

کرده اند و از مشتریان پول نقد مطالبه می کنند.
اما روز گذشته بالاخره بانک مرکزی به این اتفاقات واکنش نشان داد. معاون 
فناوری های نوین بانک مرکزی درخصوص انتقادات طرح شده نسبت به تصمیم 
اخیر درباره اعمال تغییرات در سامانه های بین بانکی و تأخیر در تسویه وجوه، 
گفت: این تصمیم چند روزی است اجرایی شده و براساس بررسی های به عمل 
آمده پس از اجرای این بخشنامه، کاهشی در تعداد تراکنش ها به چشم نمی خورد، 
البته به نظر می رسد این تغییرات نگرانی هایی را برای برخی اصناف ایجاد کرده 
است که با ارایه توضیحات و شفاف سازی لازم به تدریج این نگرانی ها نیز مرتفع 
می شود.ناصر حکیمی افزود: در حال حاضر هر تراکنشی که انجام می شود، پنج 
صبح روز بعد به حســاب اصناف و  اشخاص واریز می شود بنابراین، این ادعا که 
انتقال پول، 10 الی 12 روز بعد انجام می شود به هیچ وجه صحت ندارد و نهایتا 

ظرف حداکثر 24 ساعت وجوه منتقل می شوند.

جمعی از سپرده گذاران کاسپین در نامه ای به کیهان، نسبت به 
اقدامات بانک مرکزی در تسویه مطالبات آنها انتقاد کردند.

در نامه این ســپرده گذاران آمده است: بانک مرکزی بحرانی که خود 
بوجود آورده اســت را مدیریت نموده و با ارائه آمارهای متفاوت با واقعیت 
و بــدون ارائه مدرک، ارقام مورد دلخــواه خود را به عنوان گزارش مطرح 

می نماید.
در ادامه تاکید شــده اســت: قانون صراحت دارد که وقتی موسسه ای 
ورشکســت یا جمع آوری می شــود، عنصر قانونی که همان هیئت تسویه 
می باشــد، مبادرت به شناسایی و قیمت گذاری اموال منقول و غیرمنقول 
نموده و میزان تسهیلات و وام های پرداخت شده و سود آنها را محاسبه کرده 
و اموال و املاک را با مزایده به فروش می رساند و در نهایت مجموع دارایی 

را به انصاف بین سپرده گذاران، به میزان سپرده های آنها تقسیم می کند.
این افراد نوشته اند: بانک مرکزی برای مؤسسه کاسپین مجوز رسمی 
صادرکرده اما آن را غیرمجاز می خواند و بعد از گذشت 16 ماه از سرگردانی 
مردم، در اقدامی غیرکارشناســی، به ســپرده گذاران از 10 تا 30 درصد 
سپرده هایشان را پرداخت نموده ولی در گزارش های خود مدعی است ۹8 
درصد افراد را تعیین تکلیف نموده و قصد مختومه اعلام کردن پرونده رادارد.

در این نامه آمده است: بانک مرکزی در اقدامی عجیب تر عنوان می کند 
که پول سپرده گذاران از بیت المال و جیب مردم تأمین شده است، در حالی 
که مجموع دارایی کاسپین بسیار بیشتر از بدهی آن می باشد. این موضوع 
باعث شــد نمایندگان مجلس براساس ماده 236، از بانک مرکزی نزد قوه 
قضائیه شکایت کنند که ســپرده گذاران را بسیار امیدوار کرده است تا از 

این طریق به حقوق از دست رفته خود برسند.

انتقاد مردم از عملکرد بانک ها 
در حبس پول مغازه داران

گلایه سپرده گذاران کاسپین 
از نحوه تسویه حساب مطالباتشان

تسلیت
همکار محترم جناب آقای مسعود بهره ور

مصیبت درگذشت پدر گرامیتان را تسلیت عرض نموده و از خداوند 
متعال برای آن مرحوم غفران و رحمت واســعه الهی و برای شما و 

دیگر بازماندگان محترم صبر و اجر مسئلت می نمائیم.
سرپرست، مدیران و کارکنان مؤسسه کیهان

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

ایران نخستین تولیدکننده 
فولاد اسفنجی جهان است

رئیس  هیئت  مدیره انجمن ملی صنایع پلاستیک 
ایران با انتقاد از تبعیض پتروشیمی ها در فروش مواد 
اولیه به تولیدکنندگان داخلی و خارجی گفت: قیمت 
فروش محصولات پتروشیمی ها به کشور های خارجی 

از 10 تا 20 درصد زیر قیمت پایه بورس است. 
به گــزارش خبرنگار اقتصادی روزنامــه کیهان، بیوک 
صحاف امین با  اشاره به اینکه صنایع تکمیلی نزدیک به 750 
تا 800 شغل را پوشش می دهند، اظهار کرد: سال ۹5، یک 
میلیارد و 50 میلیون دلار صادرات به کشــورهای همجوار 
داشتیم که قرار بود امسال 20 درصد هم رشد داشته باشیم. 
وی افزود: اما نه تنها در سال جاری افزایش نداشتیم بلکه 

در ۹ ماهه امسال با دو درصد کاهش هم رو به رو شدیم. 
رئیس  هیئت  مدیره انجمن ملی صنایع پلاستیک ایران 
ادامه داد: در حال حاضر، واحد های تولیدی ما سطح  اشتغال 
خود را از دســت می دهند، یعنی نه تنها نمی توانند تولید را 

زیاد کنند بلکه افت هم دارند.
صحاف امین در ادامه به موضوع قیمت گذاری محصولات 
پتروشیمی  اشــاره کرد و گفت: قیمت پایه بورس بر اساس 
قیمت های جهانی تعیین می شــود اما به خاطر مشــکلات 
پتروشــیمی، قیمت فروش به کشور های خارجی 10 تا 20 

درصد پایین تر از قیمت پایه بورس است. 
وی همچنین با  اشــاره به مشکلاتی که پس از افزایش 
نرخ ارز در سه ماه اخیر رخ داده، بیان کرد: پتروشیمی ها ارز 
رسمی دریافت می کنند اما محصولات خود را طبق ارز آزاد 

روز به ما می فروشند، لذا در حال حاضر افزایش قیمت دلار، 
واحد های تولیدی را سمت تعطیلی کشانده است. 

رئیس  هیئت  مدیره انجمن ملی صنایع پلاستیک ایران 
ادامه داد: ما زمانی که در بورس برنده می شویم تا 48 ساعت 
بایــد مبلغ آن را به صورت نقد پرداخت کنیم ولی وقتی به 
سازمان های دولتی جنس می فروشیم، اوراق های یک یا دو 

ساله دریافت می کنیم. 
در ادامــه این نشســت، نایب رئیس انجمن ملی صنایع 
پلاستیک بیان کرد: در حال حاضر شاهد عدم ثبات قوانین 
و قیمت ارز هســتیم و نوسانات ارز در صنایع تکمیلی نرخ 
تمام شــده را بالا می برد. در چنین شرایطی نه سرمایه گذار 

خارجی می تواند بیاید و نه تولید کننده می تواند کار کند. 
ســعید صبوری با بیان اینکه نرخ ارز، دست خود دولت 
است، گفت: گلایه اصلی ما از دولت است، چقدر باید پول ما 
بی ارزش شود؟ من تمام مشکلات را از چشم دولت می بینم، 

جایگاه ارز این نیست که ارزش پول ملی، هیچ بشود. 
در ادامه، علی رضا ترک، عضو هیئت  مدیره انجمن ملی 
صنایع پلاستیک گفت: چالش اصلی صادرات این است که 
ما 30 درصد بالاتر از قیمت پتروشیمی ها خرید می کنیم اما 
ترکیه 20 درصد ارزان تر دریافت می کند، در حقیقت سوبسید 
دولت به پتروشیمی ها نصیب ترکیه شده به نحوی که برخی 
تولیدکنندگان می خواهند کارخانه های خود را به ترکیه ببرند. 
وی ادامه داد: امسال، همین  اشتغال موجود هم ریزش 

خواهد داشت.

در شــرایطی که آمار تجارت ایران نشــان از 
واردات چشمگیر صنایع دستی دارد، رئیس اتحادیه 
فروشندگان صنایع دستی و اشیای قدیمی این امر را 

باعث تعطیلی واحدهای تولیدی دانسته است.
طی هشت ماهه امسال بیشترین رشد ارزش واردات در 
بخش صنعت به گروه فرش و صنایع دســتی با رشد بیش 
از 357 درصد برمی گردد که سیدمحمد عبداللهی- رئیس 
اتحادیه فروشندگان صنایع دستی در این باره به ایسنا گفت: 
از آنجا که محصولات صنایع دســتی برخی کشورها مانند 
هنــد، تایلند و چین ارزان قیمت اســت، رغبت به واردات 
این محصولات بســیار بیشتر اســت، چرا که آنها از نیروی 
کار ارزان بهره می برند حتی در صورت ارســال کالا، قیمت 
تمام شده شــان نسبت به قیمت تمام شده این محصولات 

در ایران کمتر است.
وی با بیان اینکه محصولات صنایع دستی داخلی قیمت 
تمام شــده بالایی ندارند، اظهار کــرد: واردات محصولات 
خارجی به این معنی نیست که صنایع دستی ایران قیمت 
تمام شده شان بیش از حد بالاست. اتفاقا در بسیاری از مواقع 
کالای ایرانی ارزان تر نیز تمام می شــود اما تا زمانی که به 
دست عرضه کننده برسد، واسطه گران و برخی عوامل بازار 
موجب بالا رفتن نجومی این قیمت ها می شــوند؛ به طوری 
که در نهایت کالا با ســود منصفانه به دست مصرف کننده 

نهایی نمی رسد.
رئیس اتحادیه فروشــندگان صنایع دســتی و اشیای 

قدیمی با اشــاره به اینکه واردات صنایع دســتی خارجی 
بسیاری از تولیدی های داخلی را به تعطیلی کشانده است، 
افزود: عمده واردات محصولات صنایع دستی از کشورهای 
خارجــی مربوط به صنایع چوبی، زیورآلات شــامل نقره و 
بدلیجات اســت که علت آن نیز به خاطر اســتفاده آنها از 
برخی دستگاه های سری زنی است لذا در نهایت این اختلاف 
قیمت محصولات خارجی و داخلی موجب شده بسیاری از 

تولیدی ها تعطیل شوند.
عبداللهــی با تاکید بــر اینکه باید واســطه ها از میان 
عرضه کننده و تولیدکننده حذف شوند، گفت: واسطه ها به 
گونه ای عمل کرده اند که در بازار ریشه دوانده اند و با پرداخت 
مبالغی بــه تولیدکنندگان کم بضاعت آنها را به خود معتاد 
کرده اند؛ به طوری که برای اینکه مبلغ حداقلی را از دست 

ندهند، کالاهای خود را در اختیار واسطه ها قرار می دهند.
وی افزود: بهترین کار برای حذف این واســطه ها ایجاد 
محیط عرضه مناسب با هزینه های کم و تخفیفات به جا برای 
تولیدکنندگان سراسر کشور است که البته در این زمینه در 
حال رایزنی با بسیج اصناف هستیم تا بتوانیم بخشی از این 

محیط ها را برای تولیدکنندگان ایجاد کنیم.
رئیس اتحادیه فروشــندگان صنایع دســتی و اشیای 
قدیمی همچنیــن یکی از بزرگتریــن اولویت های صنایع 
دســتی را استانداردســازی و برندســازی عنــوان کرد و 
 تهیه آرشــیو از هنرمنــدان را یکی از برنامه های اصلی این 

اتحادیه دانست.

رئیس اتحادیه فروشندگان صنایع دستی مطرح کرد

تعطیلی واحدهای صنایع دستی کشور به دلیل واردات بی رویه
رئیس  هیئت  مدیره انجمن ملی صنایع پلاستیک ایران:

پتروشیمی ها مواد اولیه را ۲0 درصد زیر قیمت به خارجی ها می فروشند

در روتیتر خبر مربوط به »مهلت 3 ماهه وزیر راه برای دریافت گزارش 
2 روز برف« که دیروز در این صفحه درج شــده بود عبارت »نامه وزیر 

راه به معاون حمل ونقل« صحیح است که بدینوسیله اصلاح می شود.

اصلاحیه


